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بعد از ارایه لایحه بودجه توسط رییس جمهور و بررسی آن در 
مجلس مباحث و حواشی مختلفی در خصوص سهم زنان در 
بودجه مطرح شد که جالب توجه بود. محوریت این کش و قوس ها 
در خصوص حذف ردیف مستقیم بودجه معاونت زنان و وعده 
جبران این نقیصه در مجلس بود. هرچند که خانم انیسه خزعلی 
این مساله را ناشی از اشتباه تایپی می دانست. برای شفافیت بهتر 
نگاهی به بودجه حوزه زنان می اندازیم. از بودجه 1984 هزار 
میلیارد تومانی)همت( سال 1402 سهمی که برای معاونت امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری در نظر گرفته شده است 0.058 
همت است! )58 میلیارد تومان( که اگر سهم تا یک درصدی 
دیگرسازمانها از بودجه شان که باید به امور زنان اختصاص یابد)که 
امید چندانی به ثمربخش بودن آن درحل مسایل زنان نیست( به 
آن مبلغ اضافه کنیم، عملا می توان گفت که در خوش بینانه ترین 
حالت زیر 2 درصد از بودجه کشور به صورت مستقیم به حل 
مسایل خاص زنان اختصاص یافته است! باید توجه داشت که دولت 
تلاش کرده 18 درصد بودجه این معاونت را افزایش دهد ولیکن 
این افزایش در مقابل افزایش بودجه سایر سازمان ها در عمل بسیار 
اندک است. ذکر این نکته ضروری است که بودجه سال 1402 با 
حساب برداشت 550 همت که قرار است از صندوق توسعه ملی 
انجام دهد هنوز 200 همت کسری دارد که با این حساب ضریب 
کسر بودجه به میزان 10 درصد سهم تمام سازمان ها می شود و 
این تقریبا به آن معناست که فی الواقع دولت در بودجه معاونت 
امور زنان تنها 8 درصد افزایش ایجاد کرده که با لحاظ کردن 
تورم 51 درصدی عملا 43 درصد کاهش توان مالی برای این 
بخش در سال آتی را می توان متصور شد.از سوی دیگر به صورت 
تقریبی حدود 10 هزار مدیر در رده های مختلف در ساختار دولت 
فعالیت می کنند،حدود 300 نماینده در مجلس قانونگذاری کشور 
حضور دارند و بر کسی پوشیده نیست که هیچگاه تعداد زنان در 
موقعیتهای مدیریتی از خرد تا کلان و نمایندگی در جمهوری 
اسلامی ایران در طول عمر آن به 10 درصد رجال هم نرسیده 
و اساسا تعریف رجل سیاسی تاکنون در ایران مبهم باقی مانده 
است.از ابتدای انقلاب، کشور تنها یک وزیر زن به خود دیده است. 
قصد نگارنده جدال با خانم خزعلی معاون رییس جمهور و خانم 
قاسمپور رییس فراکسیون زنان وخانواده مجلس نیست .با توجه 
به محدودیت دسترسی به اطلاعات دقیق ارگان ها در خصوص 
میزان تخصیص بودجه به حل مسایل زنان، به رغم قانون الزام 
اختصاص یک درصد از بودجه وزارتخانه ها به زنان، ارایه فضایی 
روشن از تخصیص اعتبار به زنان ایران برای عموم امکان پذیر 
نیست. همچنین توجه به این نکته ضروری است که تغییر تفکر 
برخی مدیران به سادگی ممکن نبوده و نمی توان به این امید بود 
که یکباره پنجاه درصد مدیریت کشور به زنان توانا سپرده شود. اما 
می توان از این شرایط چنین استنتاج کرد که عدم توجه به جامعه 
زنان و برخی سوء تدبیرها در حل مسایل و مشکلات آنها باعث بروز 
انتقادات و نارضایتی های  شده است. با توجه به محدودیتهای منابع 
دولت و وضعیت بودجه شاید اگر دولت با نگاه خاص به نقش زن که 
همه از آن آگاهیم این پیشنهاد را می داد که یارانه های فرزندان که 
به حساب پدر خانوار واریز می شود، به حساب مادران خانه دار واریز 
شده تا حداقل نقشی به زن و مادر خانواده تعلق گیرد و احساس 
استقلال مالی زن در خانواده تقویت شود.همچنین به صورت 
تشویقی به جای طرح هایی مانند خرید خودرو بدون انتظار یا 
وام فرزندآوری که عملا حتی 50 درصد هم تحقق نیافت بودجه 
اختصاص یافته به صورت حقوق و بیمه موثر به مادران فرزندآور 
اختصاص داده می شد، با این کار احتمالا بسیاری از مادرانی 
به خاطر مشکلات معیشتی ناچار به کار با  شرایط سخت هستند 
به جای حضور در عرصه های اجتماعی ترجیح می دادند که تمرکز 
خود را بر ازدواج، همسرداری و فرزندآوری قرار دهند. بدین گونه 
هم مشکل پیری جمعیت راهی می یافت و هم خیل زنان و مادران 
جویای کار و استقلال مالی که تنها دغدغه معیشت سخت فرزندان 
و خانواده خود را دارند را پشت پرده یارانه ها مهار می نمود. هدف 
نگارنده، تاکید و تایید بر پرداخت یارانه برای حل کلیه مسائل و 
مشکلات زنان ایران نیست، چرا که اساسا پرداخت یارانه نقدی در 
 شرایط اقتصاد تورمی از دیدگاه برخی اقتصاددانان تشدید کننده 
تورم می باشد اما از آنجا که دولت فعلی در تلاش جهت برآورده 
ساختن منویات رهبر فرزانه و عمل به نص قوانین کشور است و 
در تلاش مستمر برای اجرای سیاست تشویقی اثر بخش و تامین 
کننده آتیه زنان دارد، این چنین پیشنهادهایی در جهت تشویق 

فرزندآوری و خانه داری مشتاقانه زنان قابل بررسی است.

بودجه زنان دردولت سیزدهم 
یادداشت

    مرضیه امیری 
عضو شورای مرکزی 
حزب ندای ایرانیان 

نکتــــه
 

 طرح مولدسازی در حالی از سوی سران قوا تصویب 
شد که مجلس نقش موثری در 
این تصمیم گیری نداشت.آیا بهتر 
نبود این تصمیم ابتدا در مجلس 
گرفته می شد و یا دولت لایحه را 
به مجلس می فرستاد تا در آنجا 

تصمیم گیری می شد؟
مولدسازی عنوان دیگری است 
از واگذاری دارایی های دولت که 
تاکنون راکد مانده اند.این موضوع 
همواره در بودجه نیز مطرح بوده که 
بخش هایی از دارایی های دولت را 
به شکل های مختلف واگذار کنید.

سال گذشته نیز این موضوع در بودجه 
وجود داشت. سال گذشته26 همت 
در این زمینه در بودجه وجود داشت 
در حالی که امسال105 همت وجود 
دارد.بررسی هایی در این زمینه صورت 
گرفت که مشخص شود چرا دولت 

نمی تواند این دارایی های راکد را بفروشد.این در حالی است که 
در سال گذشته از26 همت تقریبا یک پنجم آن تحقق پیدا کرده 
است.در سال1400 هیچ اتفاقی در این زمینه رخ نداده بود.به 
همین دلیل این موضوع مورد بررسی قرار گرفت تا علت های 
آن مشخص شود. براساس بررسی های صورت گرفته مشخص 
شد دستگاه های دولتی نوعی چسبندگی نسبت به دارایی های 
خود دارند و تمایلی ندارند این دارایی ها را واگذار کنند.شرایط 
به صورتی بود که حتی اگر دستگاه های دولتی به این دارایی ها 
نیازی نیز نداشتند اما اجازه نمی دادند واگذار شود.علت دیگر 
این موضوع فضایی بود که در بخش خصوصی در این زمینه 
ایجاد شده بود.شرایط به شکلی بود که پس از اینکه این دارایی ها 
از بخش دولتی واگذار می شد بخش های نظارتی نسبت به آن 
اشکالاتی می گرفتند و به همین دلیل بخش خصوصی با چالش 
مواجه می شد.نمونه هایی در این زمینه وجود دارد که بخش هایی 
از دارایی ها25 سال قبل واگذار شده اما پس از25 سال برای آن 
پرونده درست  شده است.با توجه به نوسانات قیمتی که در کشور 
وجود دارد و با آسیب شناسی ای که در این زمینه صورت گرفت 
تصمیم گرفته شد دارایی های راکد دولت به سرمایه های تولیدی 
و زایشی تبدیل شود که بتوان با آن زیرساخت های جدیدی را 

ایجاد کرد.
 آیا روال قانونی این طرح به درستی  طی شد؟

در این زمینه تصمیم گرفته شد دو اقدام انجام شود. نخست 
اینکه یک آیین نامه تصویب شود که 
همه راه های زد و بند ،تبانی و رانت  را 
ببندند. از سوی دیگر قرار شد افرادی 
انتخاب شوند که به صورت همه جانبه 
روی این موضوع نظارت داشته باشند 
که آیین نامه به صورت کامل اجرا 
شود. به همین دلیل یک جمع هفت 
نفره انتخاب شد که از جنبه های 
نظارتی و اقتصادی روی این طرح 
نظارت داشته باشند.هنگامی که این 
جمع به این تشخیص برسد که یک 
واگذاری صحیح است و جنبه های 
کارشناسی آن لحاظ شده و امکان 
تبانی و سوءاستفاده نیز در آن وجود 
ندارد این دارایی ها واگذار شود.هدف 
دیگر در این زمینه این بوده که اگر 
قرار است دستگاه های نظارتی روی 
این واگذاری ها نظارت کنند از همان 

ابتدا نظارت کنند.نتیجه این وضعیت این است که واگذاری های 
اولیه سخت خواهد بود اما زمانی که انجام شد به درستی انجام 

خواهد شد.در چنین شرایطی است که همه چیز براساس 
آیین نامه و قانون صورت می گیرد 
و کسی نمی تواند خارج از ضوابط 
تعیین شده عمل کند.اینکه برخی 
عنوان می کنند نقش مجلس در این 
زمینه نادیده گرفته شده صحیح 
نیست و رئیس مجلس به عنوان 
نماینده مجلس در این تصمیم گیری 
نقش داشته است.این طرح در ابتدا به 
صورت ناقص مطرح شد و به همین 
دلیل انتقاداتی نسبت به این طرح 
مطرح شد.به هر حال هر طرحی 
مبهم باشد مورد انتقاد قرار خواهد 
گرفت.با این وجود پس از تشریح 
ماهیت موضوع و صحبت هایی که در 
این زمینه صورت گرفت شرایط تغییر 
کرد و افکار عمومی نسبت به ماهیت 
این موضوع اطلاعات بیشتری به 

دست آوردند.
 منتقدان این طرح بر این باور هستند که به دلیل 

به نتیجه نرسیدن برجام دولت 
مجبور شده چنین تصمیماتی 
بگیرد. دیدگاه شما در این زمینه 

چیست؟
را  موضوعی  که چنین  کسانی 
مطرح می کنند از جزئیات بودجه 
کشور اطلاع کافی ندارند.مولدسازی 
در حد یک بیستم بودجه کشور قرار 
دارد.اگر بودجه کشور را2000 همت 
در نظر بگیریم تنها100 همت آن به 
طرح مولدسازی تعلق دارد.به همین 
دلیل طرح مولدسازی ارتباطی به 
موضوع برجام ندارد و قرار نیست به 
دلیل اینکه برجام تاکنون به نتیجه 
نرسیده دولت برای منبع درآمدی 

برای بودجه کشور ایجاد کند.
 با توجه به بودجه سال آینده 
چه  مردم  اقتصادی  شرایط 

تغییراتی پیدا خواهد کرد؟
بودجه سال  14 لایحه  تبصره 

1402 متکفل هزینه های مربوط به معیشت مردم، یارانه ها و 
نظایر این است.این در حالی است 
که رقم تبصره 14 لایحه بودجه 
سال آینده به اندازه یک سوم بودجه 
عمومی دولت است.از سوی دیگر 
یارانه نقدی خانوارها در سال جاری 
هفت برابر شده که این موضوع در 
بودجه سال آینده هم ادامه پیدا 
خواهد کرد. هم اکنون ۷8 میلیون 
نفر در کشور یارانه نقدی دریافت 
می کنند که  رقمی به مبلغ 315 
همت برای یارانه نقدی در لایحه 
بودجه سال آینده از سوی دولت 
لحاظ شده است. مکمل این یارانه ها 
کالابرگ الکترونیکی بوده که دولت 
فراهم سازی زیرساخت های آن را 
آغاز کرده است. تلاش بر این است 
که حبوبات، مواد شوینده، بهداشتی 
و موارد دیگر تا سقف 20 قلم کالا بر 
اقلام مشمول کالابرگ الکترونیک اضافه شود. اقلام مشمول 
کالابرگ الکترونیک باید دو ویژگی داشته باشد نخست اینکه 

دولت حداقل برای یک سال قیمت این کالا ها را تثبیت کند و 
دیگر اینکه فروشگاه های عرضه کننده اقلام مشمول کالابرگ 
را با تخفیف ویژه به مردم ارائه دهند. میزان درآمدهای عمومی 
لایحه بودجه 1402 حدود 9۷8 هزار میلیارد تومان )همت( 
است که نسبت به سال گذشته 40 درصد رشد داشته است؛ 
رقم واگذاری دارایی های سرمایه ای شامل نفت و گاز حدود 
۷11 همت پیش بینی شده که در اینجا 3۷ درصد رشد نسبت 
به سال جاری دارد.من معتقدم رویکرد برنامه محوری در بودجه 
دیده می شود و علاوه بر آن ارائه خدمات بر اساس بیمه پایه 
سلامت بوده بدان معنا که افراد فاقد بیمه پایه از سه دهک پایین 
درآمدی به صورت رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار می 
گیرند که برای اجرای آن حدود 36 همت پیش بینی شده است. 
در لایحه بودجه 1402، شفافیت بهتر شده که نمونه آن تبصره 
14 است بدین شکل که سایر دستگاه ها در این تبصره بودجه 
نگرفته و فقط بودجه به یارانه ها و نهادهای حمایتی و موارد 
مربوط به حمایتی از این تبصره داده می شود.البته انتقاداتی 
نیز به بودجه وارد است. در این لایحه 20 مورد تقاضای دائمی 
شدن برخی از احکام آمده که فی النفسه خوب است اما نمی توان 
این قوانین را در بودجه به عنوان قانون یک ساله دائمی کرد و 
باید این کار جدا از بودجه انجام شود؛ درباره ناترازی نظام بانکی 
به عنوان پیش شرط رسیدن به ثبات 
اقتصادی موضوعی تعریف نشده است. 
در خصوص ناترازی انرژی نیز راهکاری 
در بودجه ارائه نشده و ما همچنان با 
مصرف بی رویه انرژی و ناترازی انرژی 
روبه رو هستیم و روز به روز هم بیشتر 

می شود.
 دولت برای بهبود وضعیت 
اقتصادی مردم باید چه اصلاحاتی 
را در تصمیم گیری ها و تصمیم 

سازی های خود به وجود بیاورد؟
دولت باید تا 60 درصد از منابع 
بانکی را به سمت تولید هدایت کند 
که در این زمینه بانک مرکزی با دولت 
تعارض دارد.از سوی دیگر دولت باید 
تورم را کنترل کند و این اقدام باید به 
گونه ای صورت گیرد که شاهد رشد 
مجدد آن نباشیم.از سوی دیگر رییس 
جمهور باید این نکته را مورد توجه 
قرار دهد که رفع موانع تولید نیازمند 
آسیب شناسی و رفع بوروکراسی و میدان دادن به بخش 
خصوصی است، نه اعتبارات لذا این مهم باید در اولویت کاری 
دولت قرار بگیرد.دولت در سال آینده دارای فرصت های خوبی 
برای ایجاد جهش در کشور است اما در مقابل با چالش های 
متعددی نیز مواجه خواهد شد. حل معضلات اقتصادی باید 
مبتنی بر برنامه تحولی باشد. اگر تیم اقتصادی دولت سیزدهم 
ظرفیت های کنونی کشور را احیا کند، موانع تولید نیز برطرف 
خواهد شد. به عنوان مثال واحدهای تولیدی در شرایط کنونی 
تحریم ها را دور می زنند و از طریق شرکت های ثالث اقدام به 
واردات کالاهای مورد نیاز می کنند اما دستگاه های داخلی 
به دلیل وجود بوروکراسی ها موانع جدی ایجاد می کنند.من 
معتقدم هر گونه اصلاح در امور جامعه باید به گونه ای باشد که 
در آن هم اصول و ارزش های نظام اسلامی مورد توجه قرار گیرد 
و هم مطالبات مردم مورد توجه باشد تا منجر به رضایتمندی 
آنان شود. در نظام جمهوری اسلامی عدالت مسئله ای مهم 
است، اما باید حرکت ما در مسیر عدالت جدی تر و سریع تر 
باشد، به طوری که مردم آن را در زوایای زندگی خود احساس 
کنند. ما باید با تبیین درست، درباره توانمندی ها و دستاوردهای 
انقلاب اسلامی با نسل جدید صحبت کنیم و باید به گونه ای 
با آنان رفتار و گفت وگو شود که بتوانیم جلوی القائات منفی 

دشمن را بگیریم.

مولدسازی عنوان 
دیگری است از واگذاری 
دارایی های دولت که 
تاکنون راکد مانده اند.
این موضوع همواره در 
بودجه نیز مطرح بوده که 
بخش هایی از دارایی های 
دولت را به شکل های 
مختلف واگذار کنید.سال 
گذشته نیز این موضوع 
در بودجه وجود داشت. 
سال گذشته26 همت 
در این زمینه در بودجه 
وجود داشت در حالی که 
امسال105 همت وجود دارد

دولت باید تورم را کنترل 
کند و این اقدام باید به 
گونه ای صورت گیرد 
که شاهد رشد مجدد آن 
نباشیم.از سوی دیگر 
رییس جمهور باید این نکته 
را مورد توجه قرار دهد که 
رفع موانع تولید نیازمند 
آسیب شناسی و رفع 
بوروکراسی و میدان دادن 
به بخش خصوصی است، 
نه اعتبارات لذا این مهم باید 
در اولویت کاری دولت قرار 
بگیرد

اینکه برخی عنوان می کنند 
نقش مجلس در این زمینه 
نادیده گرفته شده صحیح 
نیست و رئیس مجلس به 
عنوان نماینده مجلس در 
این تصمیم گیری نقش 
داشته است.این طرح در 
ابتدا به صورت ناقص 
مطرح شد و به همین دلیل 
انتقاداتی نسبت به این 
طرح مطرح شد.به هر حال 
هر طرحی مبهم باشد مورد 
انتقاد قرار خواهد گرفت

»آرمان ملی«- احسان انصاری: مجلس چه نقشی در تصویب طرح مولدسازی داشت؟آیا نقش مجلس در این تصمیم نادیده گرفته نشد؟ بودجه سال آینده 
با چه چالش های و فرصت هایی مواجه است و دولت با چه رویکردی قصد دارد شرایط اقتصادی مردم را بهبود بدهد؟»آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات 
با حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه گفت وگو کرده است. میرتاج الدینی معتقد است:» دولت باید تا 60 درصد از 
منابع بانکی را به سمت تولید هدایت کند که در این زمینه بانک مرکزی با دولت تعارض دارد.از سوی دیگر دولت باید تورم را کنترل کند و این اقدام باید به گونه ای 
صورت گیرد که شاهد رشد مجدد آن نباشیم.از سوی دیگر رییس جمهور باید این نکته را مورد توجه قرار دهد که رفع موانع تولید نیازمند آسیب شناسی و 
رفع بوروکراسی و میدان دادن به بخش خصوصی است، نه اعتبارات لذا این مهم باید در اولویت کاری دولت قرار بگیرد.دولت در سال آینده دارای فرصت های 
خوبی برای ایجاد جهش در کشور است اما در مقابل با چالش های متعددی نیز مواجه خواهد شد. حل معضلات اقتصادی باید مبتنی بر برنامه تحولی باشد. اگر 

تیم اقتصادی دولت سیزدهم ظرفیت های کنونی کشور را احیا کند، موانع تولید نیز برطرف خواهد شد«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

روایتی از یک خبر
  کنفرانس مونیخ

به نام امنیت به کام جنگ
کنفرانس امنیتی مونیخ 2023 همانگونه 
که انتظار می رفت در فضایی محدود شده 
و گزینشی که حاصل دعوت نکردن از 
نمایندگان رسمی ایران و روسیه بود، به 
مسیری هموار برای تنش آفرینی در عرصه 
بین المللی تبدیل شد و مدعیان امنیت هرچه 
در توان داشتند بر مارش جنگ و ناامنی در 
جهان کوبیدند. اجلاسی که زمانی روح آن را 
ادعای گفتمان امنیت در راستای تقویت صلح 
جهانی تشکیل می  داد، امروز صحنه ای مخوف 
از تنش آفرینی و گسترش جنگ افروزی 
از شرق تا غرب شده است و مدعیان صلح 
جهانی، نه در خفا که آشکارا به گسترش 

جنگ در راستای منافع خود دامن می زنند.
 پیشینه

برخی تحلیل گران معتقدند که شرکت 
کنندگان در کنفرانس سال 2023 به دلیل 
تجربه اختلاف نظرهای عمیق و بنیادین 
بین آمریکا و اروپا در سال های گذشته و برای 
فرار از این واقعیت، مسیری جدید ترسیم 
کرده اند و چه راهی ساده تر از تنش آفرینی در 
جایی که منافعشان در خطر نباشد. در تبیین 
این شرایط نگاهی به روند این کنفرانس در 
بهمن سه سال قبل می اندازیم؛ فضایی که 
این گردهمایی به ظاهر امنیتی با اختلاف 
نظرهای شدید بین اروپا و آمریکا به عنوان 
دو هم پیمان دیرین در دو سوی آتلانتیک بر 
سر مناقشه پیروزی یا افول غرب خاتمه یافت. 
فارغ از اختلاف نظرهای به ظاهر کوچک و 
جزئی سیاستمداران اروپا و آمریکا در سال 
2020 که در مواردی به تهدید رهبران قاره 
سبز مبنی بر فشار اقتصادی و تعرفه های 
سنگین گمرکی علیه ایالات متحده انجامید، 
سه محور پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو(، 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و توافق 
پاریس )ذیل چارچوب پیمان نامه سازمان 
ملل در تغییر اقلیم( بیش از همه مورد 
توجه قرار داشت. سه خوان مهم در اختلاف 
نظرهایی اروپا و آمریکا که در کنفرانس آن 
سال به خوان چهارم کشیده و موضوع پیروزی 
یا افول غرب در مناسبات جهانی و نقش 
رهبران غرب در جهان مطرح شد. آن تاریخ، 
در یک طرف مناقشه امانوئل مکرون رئیس 
جمهوری فرانسه به ادعای مارک پمپئو وزیر 
امور خارجه وقت آمریکا که در کنفرانس 
مونیخ گفته بود »غرب و ناتو در حال پیمودن 
مسیر پیروزی است«، واکنش نشان داده و 
تاکید کرده بود که »غرب رو به تضعیف و 

افول است.« 
 اهمیت موضوع

حال در کنفرانس 2023 مونیخ، به نظر 
می رسد که کشورهای غربی به رهبری اروپا و 
آمریکا برای ترمیم شرایط شکننده گذشته، 
تلاش کردند لفاظی های امنیتی خود را به 
محیط دیگری بکشانند و بدین شکل در 
جبهه ای جدید متحد شوند و چه بهانه ای 
بهتر از جنگ در اوکراین و ادعاهای غرب 
در این زمینه! کنفرانسی که با تعریف جدید 
در اهداف آن، به جای صلح و امنیت، شتابان 
به سمت جنگ و ویرانی گام برمی دارد و به 
جای اینکه به شکل سنتی راهکارهایی برای 
کاهش تنش ها و درگیری های نظامی ارایه 
کند، یک صدا بر طبل جنگ و جنگ افروزی 
زلنسکی   ولودیمیر  که  جایی  می کوبد. 
رییس جمهور  اوکراین در سخنرانی آیین 
افتتاحیه از کشورهای غربی می خواهد که 
سرعت ارسال سلاح به کشورش را افزایش 
دهند. در این بین آمریکا و بریتانیا به عنوان 
بزرگ پرچمداران استعمار، گوی سبقت را 
در تشدید تنش ها از متحدان خود ربودند 
و ریشی سوناک، نخست وزیر انگلیس و 
کاملا هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا 
در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ، جنگ 
در اوکراین را جنگ جهانی نامیدند و در مورد 
چگونگی شتاب بخشی فرایندهای بین المللی 
کمک به کی یف بحث کردند تا به تعبیرشان 
این کشور بتواند در جنگ با روسیه پیروز 
شود. آنتونی بلینکن وزیر امورخارجه آمریکا 
نیز که در غیاب نمایندگان ایران و روسیه فضا 
را برای اتهام زنی فراهم دیده بود، رایزنی های 
ضد ایرانی از برجام تا هراس از تعمیق روابط 
نظامی تهران - مسکو را محور مذاکرات 
خود با همتایان اروپایی اش قرار داد؛ فضایی 
مسموم که ناشی از یک برنامه ریزی دقیق 
برای شرایط حاکم بر کنفرانس امسال با 
هدف سانسور گسترده ایده های مخالف غرب 

ارزیابی می شود.
 در نهایت

حال کنفرانس امنیتی مونیخ 2023 در 
شرایطی خاتمه یافته است که در بیرون از 
سالن های مذاکره، معترضان در اعتراض 
رهبران  جنگ طلبانه  سیاست های  به 
غرب تجمع و تظاهرات برگزار می کردند و 
شرکت کنندگان در این کنفرانس بی توجه 
به نگاه ملت ها، به شکلی آشکار و بی پرده، 
قلب واقعیت تفکر غربی مدعی آزادی بیان 
را نشان می دادند. در این بین، رهبران اروپا 
و آمریکا نیز با حذف ایران و روسیه به عنوان 
مخالفان اصلی خود، معنایی جدید به واژه 
مذاکره و امنیت بخشیدند؛ معنایی انتزاعی 
که می توانند در راستای منافع خود آن را به 
هر شکلی تغییر دهند و از آن به عنوان ابزاری 

در جهت اهدافشان استفاده کنند.

هدف طرح مولدسازی 
جایگزینی برجام نیست     

 محمدرضا میرتاج الدینی
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه در گفت وگو با»آرمان ملی«:      

 راه های ارتباطی برای پیگیری عفو زندانیان 
راه های ارتباطی برای پیگیری عفو زندانیان از سوی معاونت 
قضائی قوه قضائیه اعلام شد. مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: 
در پی دستور رئیس قوه قضائیه به معاونت قضائی که با همکاری 
مرکز رسانه قوه قضائیه و سایر بخش های ذی ربط زمینه ای را 
فراهم آورد تا محکومان، زندانیان و خانواده های آن ها سوالات 
خود را در باب عفو اخیر مطرح کنند؛ در کمتر از سه ساعت از 
صدور این دستور راه های تماس و پیگیری این مهم اعلام شد. 
بنابر این گزارش، مطابق اعلام معاونت قضائی قوه قضائیه 
شماره های تماس 66406268 و 66404213 برای ارتباط 
تلفنی با کارشناسان امر در نظر گرفته شده است. همچنین 
در صورتی که افرادی امکان تماس تلفنی ندارند می توانند با 
ارسال نامه به اداره کل عفو و بخشودگی معاونت قضائی واقع در 
تهران -  خیابان ولیعصر)عج( -  بالاتر از تقاطع امام خمینی)ره( 
-  نرسیده به کلانتری جامی -  پلاک 1۷ موضوع خود را استعلام 
کنند. افراد چه از طریق تماس تلفنی و یا ارسال نامه درصدد 
استعلام وضعیت پرونده قضائی هستند باید مشخصات فرد و 
جزئیات محکومیت پرونده را ذکر و یا ارسال نمایند. دوشنبه 
)1 اسفند( رئیس قوه قضائیه در جلسه شورای عالی قوه قضائیه 
خطاب به مسئولان ذی ربط قضائی تاکید کرد: در مجموع، 
روند عفوها را به گونه ای پیش ببرید که تا نیمه شعبان و ولادت 
باسعادت منجی عالم بشریت حضرت بقیة ا... الاعظم )روحی و 
ارواحنا له الفداء( همه آنهایی که مشمول این عفو می شوند، 
تعیین تکلیف شده باشند. نیز و چنانچه خود یا عضو زندانی 
خانواده خود را مشمول این عفو می دانند اما به پرونده آنها 

رسیدگی نشده، موضوع را جهت پیگیری منتقل کنند. 

به طرح مولدسازی انتقاداتی وارد است   
حل معضلات اقتصادی باید مبتنی بر برنامه تحولی باشد 

طرح مولدسازی برای تبدیل دارایی های راکد به تولید کننده در دستور کار قرار گرفت
برنامه ای برای تراز بانکی به منظور ثبات اقتصادی در بودجه وجود ندارد

در طرح مولدسازی نظارت ها قبل از واگذاری صورت می گیرد نه بعد از آن
رئیس مجلس به نمایندگی از مجلس در تصمیم گیری درباره مولدسازی نقش داشته است

رویکرد برنامه محوری در بودجه سال آینده دیده می شود


